

学校编码: 10384

分类号\_\_\_\_\_密级\_\_\_\_\_

学号: 21620101152477

UDC \_\_\_\_\_

厦 门 大 学

硕 士 学 位 论 文

钙及模拟酸雨对酸雨敏感及抗性树种四种  
钙相关基因表达的影响

Effects of Calcium and Simulated Acid Rain on Four  
Calcium-related Genes Expression of Sensitive and Tolerant  
Trees

指导教师姓名: 郑海雷 教授

专 业 名 称: 植 物 学

论文提交日期: 2013 年 05 月

论文答辩时间: 2013 年 06 月

学位授予日期: 2013 年 月

答辩委员会主席: \_\_\_\_\_

评 阅 人: \_\_\_\_\_

2013 年 06 月



# 厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为( )课题(组)的研究成果,获得( )课题(组)经费或实验室的资助,在( )实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日



# 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

（        ） 1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，  
于        年        月        日解密，解密后适用上述授权。

（        ） 2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年    月    日



# 目 录

摘 要.....	I
Abstract.....	III
第一章 前 言.....	1
1.1 钙在植物体内的存在形式和功能 .....	1
1.2 钙信号与钙相关基因 .....	2
1.3 酸雨危害及钙离子作用 .....	7
1.3.1 酸雨及其危害.....	7
1.3.2 钙离子的作用.....	8
1.4 实时荧光定量 PCR .....	9
1.4.1 原理.....	9
1.4.2 实时荧光定量 PCR 的应用.....	10
1.5 论文立题依据和科学意义.....	12
第二章 材料和方法.....	14
2.1 实验材料和种植条件.....	14
2.2 材料处理 .....	14
2.3 仪器与药品.....	15
2.3.1 仪器设备.....	15
2.3.2 试剂和药品.....	15
2.4 钙相关基因的实时荧光定量 PCR 分析 .....	15
2.4.1 总 RNA 的提取 .....	15
2.4.2 总 RNA 的定量与检测 .....	16
2.4.3 钙相关基因片段克隆.....	16
2.4.4 实时荧光定量 PCR.....	23
2.5 数据处理.....	23
第三章 结 果.....	25

3.1 模拟酸雨对四个木本植物钙相关基因表达的影响 .....	25
3.2 不同钙浓度对四个木本植物钙相关基因表达的影响 .....	27
3.3 不同钙水平下模拟酸雨对四个木本植物叶片钙相关基因表达的影响 ....	31
3.3.1 不同钙浓度下模拟酸雨对枫香和木荷叶片钙相关基因表达的影响 .....	31
3.3.2 不同钙浓度下模拟酸雨对马尾松和红豆杉叶片钙相关基因表达的影响.....	35
<b>第四章 讨论 .....</b>	<b>41</b>
4.1 模拟酸雨对四个木本植物钙相关基因表达的影响 .....	41
4.2 土壤钙浓度对四个木本植物钙相关基因表达的影响 .....	43
4.3 不同钙水平下四个钙相关基因表达对模拟酸雨的响应 .....	44
4.3.1 模拟酸雨处理下钙对四个木本植物钙相关基因表达的影响.....	44
4.3.2 敏感物种和抗性物种钙相关基因表达响应差异的比较.....	49
<b>第五章 结论.....</b>	<b>51</b>
<b>参考文献.....</b>	<b>53</b>
<b>致 谢.....</b>	<b>70</b>



# CONTENT

<b>Abstract (in Chinese)</b> .....	<b>I</b>
<b>Abstract (in English)</b> .....	<b>III</b>
<b>Chapter 1 Introduction</b> .....	<b>1</b>
<b>1.1 Functions and forms of calcium in plant</b> .....	<b>1</b>
<b>1.2 Calcium signaling and calcium-related genes</b> .....	<b>2</b>
<b>1.3 Harmfulness of acid rain and effects of calcium on acid rain</b> .....	<b>7</b>
1.3.1 Harmfulness of acid rain.....	7
1.3.2 Effects of calcium on acid rain stress.....	8
<b>1.4 Quantitative Real-Time PCR</b> .....	<b>9</b>
1.4.1 Principle of quantitative real-time PCR.....	9
1.4.2 Applications of quantitative real-time PCR technique.....	10
<b>1.5 Propose and significance of this study</b> .....	<b>12</b>
<b>Chapter 2 Materials and methods</b> .....	<b>14</b>
<b>2.1 Materials and culture conditions</b> .....	<b>14</b>
<b>2.2 Treatment</b> .....	<b>14</b>
<b>2.3 Instruments and reagents</b> .....	<b>15</b>
2.3.1 Instruments and equipments.....	15
2.3.2 Reagents.....	15
<b>2.4 Determination of calcium-related gene expression by quantitative real-time PCR</b> .....	<b>15</b>
2.4.1 Extraction of total RNA.....	15
2.4.2 Quality analysis and detection of RNA.....	16
2.4.3 Cloning of calcium-related genes.....	16
2.4.4 Quantitative real-time PCR analysis.....	23
<b>2.5 Statistical analysis</b> .....	<b>23</b>

<b>Chapter 3 Results.....</b>	<b>25</b>
<b>3.1 Effects of simulated acid rain on calcium-related genes expression.....</b>	<b>25</b>
<b>3.2 Effects of different calcium levels on calcium-related gene expression.....</b>	<b>27</b>
<b>3.3 Effects of simulated acid rain and different calcium levels on calcium-related gene expression.....</b>	<b>31</b>
3.3.1 Effects of simulated acid rain on calcium-related genes of <i>L. formosana</i> and <i>S. superba</i> under different calcium levels.....	31
3.3.2 Effects of simulated acid rain on calcium-related genes of <i>P. massoniana</i> and <i>T. wallichiana</i> var. <i>mairei</i> under different calcium levels.....	35
<b>Chapter 4 Discussion.....</b>	<b>41</b>
<b>4.1 Effects of simulated acid rain on calcium-related genes expression.....</b>	<b>41</b>
<b>4.2 Effects of calcium levels on calcium-related genes expression .....</b>	<b>43</b>
<b>4.3 Effects of simulated acid rain and calcium level on calcium-related gene expression.....</b>	<b>44</b>
4.3.1 Effects of calcium on calcium-related genes of four trees treated by simulated acid rain.....	44
4.3.2 Comparisons of calcium related gene expression of sensitive and tolerant trees to simulated acid rain under different calcium levels.....	49
<b>Chapter 5 Conclusion.....</b>	<b>51</b>
<b>References.....</b>	<b>53</b>
<b>Acknowledgements.....</b>	<b>70</b>

## 摘要

对外界环境的适应是植物生长和发育过程中非常重要的特征。现今，酸雨已经是世界范围的严重环境问题，中国亦不例外。研究植物对酸雨响应的分子机制是酸雨研究的重要内容。本实验中，我们选取了在我国南方广泛分布的木本植物作为研究对象，分别是枫香(*Liquidambar formosana* Hance)、木荷(*Schima superba* Gardn et Champ)、马尾松(*Pinus massoniana* Lamb)以及南方红豆杉(*Taxus wallichiana* var. *mairei* (Lemée & H. Lévêillé) L. K. Fu & Nan Li)。应用实时荧光定量 PCR 技术分别研究上述四个物种的四个钙相关基因表达水平在不同钙浓度下对酸雨胁迫的响应，这四个基因分别是钙调素基因(*calmodulin9*, *CAM9*)、类钙调磷酸酶 B 互作蛋白激酶基因(*Calcineurin B-Like protein interacting protein kinase1*, *CIPK1*)、内质网型钙离子转运 ATP 酶基因(*endoplasmic reticulum-type calcium-transporting ATPase1*, *ECA1*)和钙网蛋白基因(*calreticulin1*, *CRT1*)。实验中钙水平设置为低钙 2.23 mmol/kg、正常钙 19.98 mmol/kg 和高钙 102.23 mmol/kg 三个水平；以 pH5.6 为对照，pH3.0 为模拟酸雨，植物幼苗经过酸雨处理后，在第一、三和七天收集植物叶片，用于基因表达水平的分析。

实验结果表明在中钙条件下，每个物种的 *CAM9*、*CIPK1*、*ECA1*、和 *CRT1* 都受酸雨的显著影响。同时这四个基因也受到钙浓度的影响。模拟酸雨处理下四种木本植物叶片中 *CAM9* 和 *CIPK1* 这两个基因的表达水平都随着钙浓度的增加而明显降低，*ECA1* 和 *CRT1* 的表达则随着钙浓度的增加而提高。相反，*CAM9* 和 *CIPK1* 的表达会随着钙浓度的降低而升高，*ECA1* 和 *CRT1* 的表达则出现减少的现象。与抗性树种木荷和红豆杉相比，敏感树种枫香和马尾松更易受到酸雨和钙浓度的影响，其基因表达变化幅度大；在高钙情况下，敏感树种四个钙相关基因表达在时间上比抗性树种早；而低钙时，敏感树种四个钙相关基因表达在时间上则比抗性树种慢。

以上结果表明植物可以通过对钙相关基因表达的调控响应酸雨的伤害，补钙可以明显增强植物对酸雨的耐受能力。与抗性树种相比而言敏感树种比较容易受酸雨的伤害，同时也比较容易受到钙水平的影响。

**关键词：**酸雨；钙；钙相关基因；敏感物种；抗性物种

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## Abstract

In plants, adaptation to stressful habitats is considered as a tactic to growth and development. Nowadays, acid rain has been a serious environmental problem in China. Therefore, studying and predicting the responses of plants to acid rain and improving the growth of plants are of important topics. We used quantitative real time-PCR to study relative expression of four calcium-related genes, including *calmodulin9* (*CAM9*), *CBL-interacting protein kinase1* (*CIPK1*), *endoplasmic reticulum-type calcium-transporting ATPase1* (*ECA1*), *calreticulin1* (*CRT1*). The plant species are the acid rain sensitive species including *Liquidambar formosana* Hance and *Schima superba* Gardn et Champ and the tolerant species including *Pinus massoniana* Lamb and *Taxus wallichiana* var. *mairei* (Lemée & H. Lévêillé) L. K. Fu & Nan Li. All plant materials were treated by the simulated acid rain with pH=3.0 (pH=5.6 was used as control), in which three calcium levels including low calcium with 2.23mmol/kg, medium calcium with 19.98mmol/kg and high calcium with 102.23mmol/kg were set for LCa, MCa and HCa. Samples were collected on the first, third and seventh day after SiAR treatment. And then quantitative real time-PCR was used to study the relative expression of four calcium-related genes in the selected four species under SiAR at three calcium levels.

In medium calcium level, *CAM9*, *CIPK1*, *ECA1* and *CRT1* changed significantly under acid rain. Also, the four genes were affected by different calcium levels. Treated by simulated acid rain, the expression of the *CAM9* and *CIPK1* in four trees decreased significantly. Meanwhile, *CRT1* and *ECA1* performed higher levels with increasing concentration of the calcium. On the contrary, reducing the calcium concentration, the expression of *CAM9* and *CIPK1* revealed higher levels, *CRT1* and *ECA1* decreased significantly. Compared with the calcium-related gene expression change of tolerant species, *S. superba* and *T. wallichinana* var. *mairei*, the gene expression change of *L. formosana* and *P. massoniana* were more significant. We also

found calcium-related genes of most the sensitive species showed earlier response to simulated acid rain than that of the tolerant species under enough calcium condition. Meanwhile under calcium deficiency condition the calcium-related genes of sensitive species were later than that of the tolerant species. The results showed that plants could utilize calcium to alleviate the damage of acid rain by the regulation of calcium-related genes and calcium supplement enhanced the plant resistance to rain acid significantly. The sensitive species were more vulnerable to acid rain, also were affected significantly by calcium concentration than the tolerant species.

**Keywords:** sensitive species, tolerant species, acid rain, calcium, calcium-related genes

厦门大学博硕士学位论文摘要库





Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

廈門大學博碩士論文摘要庫